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از آخرین باری که پیمان جبلی، رئیس رسانه ملی در جمع دانشجویی 

حاضر شـــد، چهار ماهی می گذرد و این بار پای دانشـــجویان به رسانه 
ملی باز شـــد. رئیس صداوســـیما پنجشنبه 20 مهر ماه میزبان نمایندگان 

تشکل های مختلف شد.
جلســـه ای کـــه موضـــوع اصلـــی اش انتخابـــات پیـــش رو و چگونگـــی 

نقش آفرینی این دستگاه در افزایش مشارکت مردمی بود. البته بحث ها 
تنها در همین حوزه خلاصه نشد و پای چرایی عدم تحقق سند تحول 
رسانه ملی، چرایی حضور برخی چهره ها و در مقابل خالی ماندن آنتن 
از حضور برخی دیگر از چهره های معروف، نقش شـــبکه های اســـتانی 

... هم در این جلسه باز شد و هر کدام از  در بالا بودن میزان مشارکت و
دانشجویان از زاویه نگاه خود به بیان مطالبات شان پرداختند. در این 
گزارش به سراغ برخی از فعالان دانشجویی حاضر در این جلسه رفتیم 

تا روایتی داشته باشند از آنچه در این گزارش آمده است. 

نمایندگان تشکل های دانشجویی در جلسه با رئیس صداوسیما چه گفتند؟ 

کدام  سند ؟  کدام تحول؟ 
 ظرفیت مغفول مانده رسانه ملی در استان ها چه زمانی احیا می شود؟ 

مدیرمسئول نشریه دانشجویی بی تعارف دانشگاه الزهرا)س(:

جبلی قول تحقق سند تحولی رسانه ملی را  تا ۲ سال آینده داد

یه دانشجویی بی تعارف دانشگاه  هدیه گیاه تازه، مدیرمسئول نشر
الزهـــرا )س( بـــا بیـــان اینکه عمـــده فعالان حاضر در این نشســـت 
ی در صداوســـیما صحبت کردند،  بـــاره ضـــرورت سیاســـتگذار در
گفـــت: »نگاه تشـــکل ها ایـــن بود که در این جلســـه صحبت هایی 
ی برای افزایش مشـــارکت  را مطـــرح می کننـــد تا درنهایت به راهکار
در انتخابات پیش رو برســـیم اما این کار یکی و دو روز نیســـت و 
ی بایـــد برای چهار ســـال آینده به صورت  در فضـــای سیاســـتگذار
جدی تـــر دنبـــال و اعمال شـــود. در ایـــن میان هـــم صحبت هایی 
باره توجه بیشـــتر به شـــبکه های اســـتانی در راستای تحقق این  در

مســـاله هم مطرح شد.« 
او ادامه داد: »یکی از موضوعات مهمی هم که از ســـوی تشـــکل ها 
مطرح شـــد این بود که فضای آنتن شـــبکه های مختلف به ســـمت 
مردمی تـــر شـــدن حرکـــت کنـــد. یعنـــی مـــردم مشـــارکت بیشـــتری 
در ایـــن زمینـــه داشـــته باشـــند. موضـــوع دیگر هـــم بحث ضرورت 
ی سیاســـی مردم بود و درخواست هم شـــد تا برنامه یا  گاهی ســـاز آ
برنامه هایـــی هـــم به این مســـاله اختصاص پیدا کند. در این میان 
پیمان جبلی، رئیس رســـانه ملی هم از راهکار ارائه شـــده حمایت 
ی مســـتمر این جلســـات  کیـــدش ایـــن بـــود که بـــه دنبال برگزار و تا
چـــه در راســـتای نقد صداوســـیما و چـــه راهکارهایی در ارتباط با 

انتخابـــات خواهد بود.« 
ا  لزهـــر ا ه  دانشـــگا بی تعـــارف  یی  دانشـــجو یه  نشـــر مدیرمســـئول 
یان که  )س( گفـــت: »جبلـــی در پاســـخ بـــه جمعـــی از دانشـــجو
تـــی بـــه حضـــور و عـــدم حضـــور برخـــی چهره هـــا و عـــدم  انتقادا
تحقـــق تحـــول در رســـانه ملـــی داشـــتند هـــم عنوان کـــرده بود ما 
تلاش مـــان همه جانبـــه بوده امـــا تحقق این موضوع هـــم نیازمند 
ی نمی کنند. به طور  صبـــر بـــوده یا برخی از چهره ها با ما همـــکار
یر شـــود  یردرتصو مثـــال عنـــوان کرد برای اینکه شـــبکه خبر تصو
شـــش مـــاه زمـــان صرف رایزنی کرده اســـت. با این حـــال جبلی 
نکتـــه دیگـــرش ایـــن بود که از ســـند تحولی عقب نشـــینی نکرده 
و تلاش شـــان ایـــن اســـت کـــه تـــا دو ســـال آینـــده بندهـــای این 

کند.«  ســـند تحقـــق پیدا 
یابی  گیاه تازه بیان داشت: »فضای کلی جلسه را می توان مثبت ارز
یان حاضر  کرد، نکته دیگر اینکه عمدتا مسئولان در جمع دانشجو
نمی شـــوند و از ایـــن بابـــت می تـــوان عنوان کرد جلســـه مثبت بود. 
ن سیاســـی رســـانه ملـــی حضور  هرچنـــد در ایـــن جلســـه هـــم معاو
داشـــت و برخـــلاف جبلـــی چنـــدان از ایـــن جلســـه و مطالبه گری 

یان اســـتقبال نکرد.«  دانشجو

دبیر انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه الزهرا )س(: 

چرایی عدم تحقق سند تحول برخلاف شعار مسئولان را به گوش جبلی رساندیم

زهرا عظیمی، دبیر انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه الزهرا )عضو 
اتحادیـــه دفتـــر تحکیم وحـــدت( گفت: »در این جلســـه نمایندگان 
دانشـــجویی از چهار اتحادیه بزرگ دانشجویی، هیات دانشجویی، 
... حضـــور داشـــتند و فضـــا را هـــم بـــا توجـــه بـــه حضـــور  یات و نشـــر
دانشـــجویان باید جمع دوســـتانه ای دانســـت. همچنیـــن مطالبات 
هـــم بـــه زبان عـــادی و با مصادیق عادی که در فضای دانشـــگاهی و 
جامعـــه می دیدیم بیان می کردیم؛ فارغ از اینکه بخواهیم صحبت ها 
را در لفافـــه بیـــان کنیم به صورت واضح طـــرح می کردیم. البته رئیس 
رسانه ملی هم ترجیح می داد به جای اینکه به همه صحبت ها پاسخ 
دهد به صورت کامل شـــنوای صحبت های دانشجویان باشد. البته 
درباره اینکه چه میزان از صحبت ها ناظر بر سوال های دانشجویان 
بود می توان صحبت کرد اما همین که صحبت ها شنیده شد را باید 

گام مثبتی دانست.« 
او ادامـــه داد: »عمـــده مطالبـــات دانشـــجویی را باید به چند دســـته 
تقســـیم کـــرد. اول بخشـــی از دانشـــجویان ایـــن موضوع را بیـــان کنند 
گر هم وجود  بـــاره مردم یک درک واقع بینانـــه ای وجود ندارد و ا کـــه در
دارد نمود عینی آن و انعکاسش در رسانه ملی اتفاق نیفتاده است. 
یک موضوع دیگر این بود که ما امروز با قهر سیاســـی احزاب مواجه 
نیســـتیم، بلکـــه بعضـــا با قهر مـــردم مواجهیم و به همیـــن دلیل لازمه 
مشـــارکت مـــردم تنهـــا به این چنـــد ماه منتهی بـــه انتخابات خلاصه 
نمی شـــود بلکه پروســـه ای اســـت که باید در طول زمان های مختلف 
دنبال شود. یکی دیگر از موضوعات ناتوانی رسانه ملی برای انعکاس 
دســـتاوردهای دولت، مجلس و دیگر نهادهای کشـــور اســـت. نکته 
ی رسانه ملی بود و دانشجویان عنوان کردند  دیگر هم بحث تیم ساز
ی نمی توان انتظار داشـــت که مشـــارکت همه مردم و  از این تیم ســـاز

کـــه خـــود رســـانه ملی هم با یـــک تیم یا  احـــزاب را داشـــته باشـــیم چرا
بعضا چند تیم خاص اداره می شـــود و این مســـاله به عنوان یک نقد 
ن جبلی هم در بخش اول جلســـه  مطرح و عنوان شـــد که حتی معاو

حضور نداشت.« 
یان دانشـــگاه الزهرا )عضو اتحادیه  دبیر انجمن اســـلامی دانشـــجو
یح کرد: »بحث اســـتانداردهای دوگانه  دفتر تحکیم وحدت( تصر
رســـانه ملـــی، ســـاترا و شـــبکه های نمایـــش خانگـــی هـــم در ایـــن 
جلســـه مطرح و عنوان شـــد چه از لحاظ فرهنگی و چه اقتصادی 
اســـتانداردهای دوگانـــه ای در ایـــن حوزه ها وجـــود دارد. یعنی یک 
یگر در رســـانه ملی ممنوع التصویر اما در شـــبکه نمایش خانگی  باز
حضـــور دارد. یـــا یـــک فردی کـــه مشـــخصا دارا یک ســـبک زندگی 
ی هم آن را منتشـــر می کند در یک  خاصی بوده و در فضای مجاز
بـــازه زمانـــی در رســـانه ملـــی حضور دارد و در بـــازه زمانی دیگر این 
باره بحث کیفیت شـــبکه های  امکان را ندارد. مســـاله دیگر هم در
بـــاره آن گفتنـــد که این شـــبکه ها  یان در اســـتانی بـــود کـــه دانشـــجو
به صورت مداوم درحال پخش آرشـــیوی هســـتند ولی این شبکه ها 
ظرفیـــت خوبـــی بـــرای پیگیری مطالبات اســـتانی مـــردم و افزایش 

مشـــارکت خواهند بود.« 
یزی جدی رســـانه ملـــی برای بخش کودک و نوجوان هم  نبـــود برنامه ر
مطالبـــه دیگـــری بود که مطرح شـــد، عظیمی در این خصوص گفت: 
»ما نیز در این جلســـه بحث سیاســـت ها و تیم فعلی رســـانه ملی را 
مطرح کردیم و مشـــخصا گفتیم که بعضا مســـئولان فعلی صداوسیما 
در گذشـــته نامـــه ای منتشـــر کردنـــد کـــه رســـانه ملـــی به خوبـــی اداره 
نمی شـــود، درحالی که اساســـا تیم فعلی با شـــعار تحول وارد شده اما 
این تحول رخ نداده است. بحث دیگرمان هم درباره فضای فرهنگی 

و اقتصادی رســـانه ملی بود. 
همچنیـــن یکـــی دیگـــر از مطالبات مـــان درباره این بـــود که انعکاس 
نارضایتی هـــا در گزارش هـــای رســـانه ملـــی تا چه حدی اســـت؟ چرا 
گزارش های صداوســـیما مبتنی بر واقعیت نارضایتی مردم نیســـت؟ 
مطالبه دیگرمان هم بحث مناظرات سیاســـی بود و عنوان کردیم که 
گر در رســـانه ملی مطرح شـــود اصلا  ی از منازعات سیاســـی ا بســـیار
به خیابان ها کشـــیده نمی شـــود. یعنی باید اخبار سیاسی ها و اخبار 
تشـــکل ها هم در رســـانه ملی پوشـــش داده شـــود تا از این طریق بتوان 

مرجعیت فکری را در فضای رســـانه پررنگ کرد.«
یان این مســـاله را مطرح کردند   او خاطرنشـــان کرد: »همه دانشـــجو
گـــر جلســـات به صـــورت فرمالیته برگزار شـــود اثرگذار نیســـت  کـــه ا
بلکه باید اولا این جلســـات به صورت مســـتمر برگزار شـــده و دوما 
نقدهایـــی کـــه مطرح می شـــود با عمل مســـئولان همراه شـــود. نکته 
مهم اینکه برخی از مســـئولان هم بعضا متوجه برخی از مســـائلی که 
گر واقع بینانه نگاه کنیم برخی از نقدهای  مطرح شـــد هســـتند اما ا
واردشـــده را نمی تـــوان در لحظه به صورت عالـــی رفع کرد اما برخی 
دیگـــر را می تـــوان محقق کـــرد و تنها به یک عزم جدی برای اصلاح 
یم و امیدمان نیز آن است که مسئولان عزم  برخی از موارد نیاز دار

بیشـــتری به خرج دهند.« 

مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه صداوسیما:

عملکرد رسانه ملی درباره عملیات طوفان  الاقصی مثبت نبود

، مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه صداوسیما با بیان  رضا کوه پیکر
اینکه نگاه فعالان حاضر در این جلســـه آن بود که بتوانند به رســـانه 
ملـــی کمـــک کـــرده تا فضـــای مثبتی در این حوزه رقـــم بخورد، گفت: 
ی از مشکلات و اتفاقاتی که در رسانه ملی  »در ابتدای جلسه بسیار
دنبال می شـــود از ســـوی فعالان مطرح شـــد. همچنین بحث سرعت 
پایین سند تحول در رسانه ملی هم به میان آمد و بعد از آن هم چون 

جلسه درباره انتخابات بود دانشجویان به بیان راهکارهایشان برای 
ورود بهتـــر به این حوزه پرداختند.« 

او ادامه داد: »نقدی که بنده در این جلسه مطرح کردم درباره کارکرد 
رسانه ملی در بحث عملیات طوفان  الاقصی بود. به جبلی گفتم که 
ی و نه معاونت صدا در بخش رادیو آن طور که  ن مرز نه معاونت بیرو
باید نتوانستند در این زمینه ورود کنند. پیشنهادمان هم این بود که 
رســـانه ملی باید از ظرفیت شـــبکه اســـتانی در بحث مشـــارکت های 
ی  انتخاباتی بیش از پیش اســـتفاده کند. خوشـــبختانه جبلی بسیار
از انتقادات مطرح شـــده را قبول داشـــت و حتی خودش عنوان کرد 
ی تشکل های دانشجویی  که برای تحول خود سازمان نیاز به همکار
دارنـــد. همچنیـــن این مهم را هم قبول کرد که ســـرعت تحول پایین تر 
یزی های باید در میان مدت  از آنچـــه باید باشـــد بوده و طبـــق برنامه ر
یک ســـاله و بلندمـــدت دوســـاله بـــه این تحـــول می رســـیدند که این 

اتفاق نیفتاده است.« 
یـــح کـــرد: »بـــا توجـــه بـــه محدود بـــودن زمان جلســـه  کوه پیکـــر تصر
یان پاســـخ نداد کـــه یکی  جبلـــی بـــه همـــه صحبت هـــای دانشـــجو
از ایـــن مطالبـــات همـــان بحث عملکرد رســـانه ملـــی در عملیات 
طوفان الاقصی بود. با این حال همه نکاتی که مطرح شـــد از ســـوی 
یابی اش هم از این  ی شـــد و ارز رئیس رســـانه ملی یادداشـــت بردار

جلســـه مثبت بود.« 
مســـئول بســـیج دانشجویی دانشـــگاه صداوســـیما خاطرنشان کرد: 
یابی کرد امـــا با توجه  »هرچنـــد فضـــای جلســـه را می توان مثبـــت ارز
بـــه محدودیـــت زمانـــی که رئیـــس رســـانه ملـــی دارد، پیش بینی مان 
یادی از این جلســـه  ایـــن اســـت که جلســـه بعدی بـــا فاصله زمانی ز

برگزار شود.« 

دبیر کل جامعه رسانه اسلامی دانشگاه صداو سیما:

موضوع انتخابات به حاشیه رانده شد

ی، دبیر کل جامعه رســـانه اســـلامی دانشـــگاه صداو ســـیما و  رضا ندر
مدیرمسئول نشریه دانشجویی و کانال نبض صداوسیما با بیان اینکه 
یکـــی از نقاط قوت جلســـه زمان طولانـــی آن بود، گفت: »در کنار اینکه 
جبلی بادقت به حرف های تمام دانشجویان گوش می داد اما درنهایت 
هر تشکل 10 دقیقه فرصت سخنرانی داشت که می توانست این زمان 
را بین اعضای خود تقســـیم کند. مجموعا ســـه ســـاعت دانشـــجویان 
صحبت کردند و مسئولان حدود دو ساعت و نیم به آنها پاسخ دادند. 
این مســـاله بســـیار ارزشـــمند  است که همه دوســـتان توانستند در این 

جلسه صحبت کنند.« 
ی ادامه داد: »یکی از نقدهایی که به روند جلسه وارد است و بخشی  و
یت بحث از موضوع  از آن هم به خود دانشجویان برمی گردد اینکه محور
انتخابات منحرف شد و شاید 30 درصد صحبت ها حول محور موضوع 
ی از پاسخ های مسئولان نیز به بحث  اصلی بود که باعث شـــد بســـیار

انتخابات معطوف نباشد.« 
ی با اشاره به بحث هایی که در فرصت سخنرانی خود در جلسه  ندر
مطـــرح کرد، گفت: »در این جلســـه نکاتـــی را در محور انتخابات بیان 
کردیـــم. ابتدا باید آسیب شناســـی کنیـــم که چه اتفاقاتی در انتخابات 
دوره های گذشـــته رخ نداده تا براســـاس آن بدانیم صداوسیما باید در 
انتخابـــات امســـال چه اقدامـــی کند؟ یکی از نکاتـــی که در صحبت 
دانشـــجویان بیـــان می شـــد این بود کـــه صداوســـیما مرجعیت ندارد، 
امـــا مـــا قصد نداشـــتیم تکـــرار مکررات کنیم و به همیـــن دلیل در کنار 
آسیب شناســـی صداوســـیما در چنـــد محور پیشـــنهاداتی را هم ارائه 
ی کـــه صداوســـیما می دهد و بنا اســـت در  دادیـــم. بـــرای مثال شـــعار
حرکت تحولی که آغاز شـــده تمام مردم کشـــور پوشـــش داده شـــوند، 
در دوره هـــای قبـــل دیدیم که اساســـا یک ســـری از مـــردم در انتخابات 
حذف شـــده اند. برای مثال باورش ســـخت اســـت که صداوســـیما از 
مردم یک روستا درباره عملکرد نماینده ای که چهار سال پیش به آن 

رای داده اند سوال نمی کند.« 

ی افزود: »با توجه به اینکه بنا اســـت حدود 200 کانال در صداوســـیما  و
ی  ی شـــود به طور با هدف پوشـــش سراســـری اخبار انتخابات راه انداز
کـــه در تلاشـــند هـــر حوزه انتخابیه یک کانال داشـــته باشـــد پیشـــنهاد 
گر از لحاظ فنی زیرســـاخت های این فرصت درحال  مـــا ایـــن بود کـــه ا
ی است، درنهایت صرفا تبدیل به یک برنامه گفت وگومحور  آماده ساز
دونفره نشـــود و یکی از رســـالت ها این باشـــد که با حضور تمام اقشـــار 
مردم در یک لایه نمایندگان کنونی را بازخواست کند و نظر مردم را در 
گر می خواهیم بحث مشـــارکت  رابطه با هر نماینده جویا شـــود. اتفاقا ا
مردم را پیش  ببریم می توان گفت که زودبازده ترین قشـــری که بیشـــترین 
مشـــارکت  را هم داشـــته اند همین مردم روستایی هستند. مسئولان هم 
قبول داشتند که این اتفاق در گذشته رخ نداده و نسبت به اجرای آن 
مخالفتی از خود بروز ندادند.« مدیرمسئول نشریه دانشجویی و کانال 
نبض صداوسیما تصریح کرد: »نقدی هم در برابر پوشش صداوسیما 
گر از حضار جلســـه بپرســـید  در انتخابات داشـــتیم که با این گزاره »ا
ایران اینترنشـــنال یا بی بی ســـی را چگونه می بینند متوجه خواهید شد 
که هیچ کس از کانال ماهواره این شبکه ها را نمی بیند، کل اثری که این 
ی اســـت، همان  دو کانال می گذارند از طریق صفحات فضای مجاز
مولفه ای که آنتن صداوســـیمای ما ندارد درحالی که معاونتی باعنوان 
ی در این بســـتر وجود دارد؛ در این شـــرایط نباید  معاونت فضای مجاز
کید بر رادیو و تلویزیون جوانان نمایندگان  انتظار داشته  باشیم که با تا
ی را  را بشناسند، درواقع صداوسیما باید به گونه ای نبض فضای مجاز
در ایام انتخابات به دست گیرند. این اقدام باید توسط معاونت فضای 

ی انجام شود« مطرح شد.  مجاز
ی افزود: »یکی دیگر از مســـائلی که توســـط دانشـــجویان مطرح شد  ندر
این بود که تحول صداوســـیما کجاســـت؟ همچنین حول محور نحوه 
مدیریت دوره گذشـــته جبلی و تیم او نیز مباحثی مطرح شـــد. بحث 
کنش ســـریع رســـانه ملی بـــه حوادث مختلف نیز عنـــوان و این مهم  وا
کنش ســـریع به  مطـــرح شـــد کـــه ســـاختار کنونی صداوســـیما امکان وا
حـــوادث را نـــدارد که مثال آن را در مســـاله فلســـطین دیدیم که الجزایر 
چقدر نسبت به این قضیه تولید محتوا دارد اما ایران صرفا یک پخش 
زنده از راه دور می تواند داشته باشد. همچنین این مهم مطرح شد که 
ی آنتن می رود که فکر نمی کنم  در صداوسیما یک برنامه خانه ملت رو
یتم جالب است درصورتی که  بیننده داشته باشد زیرا فاقد جذابیت و ر
ی شـــود و در قالب های متنوع گرافیکی و  فضای مجلس می تواند آمار
موشن گرافیک بین برنامه ها پخش شود تا اطلاعات مردم افزایش پیدا 

کند اما این برنامه ها را در صداوسیما نداشته ایم.« 
یابی از فضای کلی جلســـه بیان کـــرد: »از یک جنبه  او بـــا اشـــاره بـــه ارز
یادی در حرف ها وجود داشت  فضای خیلی خوبی بود زیرا صراحت ز
و از نیمه جلسه به بعد که مسئولان می خواستند پاسخ سوالات را بدهند 
دوربین ها خاموش شد و دانشجویان نیز صراحتا مسائل خود را مطرح 
کردند که نقطه قوت جلسه بود. به همین دلیل جبلی و دیگر مسئولان 
یاد بود خیلی به تفکیک  پاســـخ هایی دادند اما چون کثرت مباحث ز
مشخص نشد که کدام مسائل پاسخ داده شد و کدام معضلات بدون 
جواب ماند. وقتی مباحث از محور انتخابات خارج شد و به طور کلی 
یابی پاسخ ها نیز از  سازمان صداوسیما موردبحث قرار گرفت امکان ارز
گر قرار بود درباره  دست رفت که این نقطه منفی جلسه تلقی می شود. ا
مدیریت صحبت کنیم نباید موضوع جلسه را انتخابات قرار می دادند.« 

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 


